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فعال سازی معادن غیرفعال 
 چه تعداد اشتغال زایی 
به همراه دارد؟

مطابق آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت، تعداد 

معادن غیرفعال کشور تا پایان سال گذشته به چهار 

هــزار و ۴۴ معــدن رســید. به طور قطــع راه اندازی این 

معــادن راکــد که عمده آنها در مناطق کمتر برخوردار 

کشور واقعند، اشتغال زایی خوبی به همراه داشته و 

در رشد و توسعه این مناطق تاثیرگذار خواهد بود.

مدیــر اجرایــی و دبیــر شــورای هماهنگــی طــرح احیا، 

فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس گفت: با 

فعال ســازی چهار هزار و ۴۴ معدن غیرفعال کشــور، 

بخش معدن قابلیت ایجاد ۴۲ هزار و ۸۴۷ نفر اشتغال 

به طــور مســتقیم و ۲۹۹ هــزار و ۹۲۹ نفــر بــه صــورت 

غیرمستقیم را دارا خواهد بود.
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رئیس اتاق کرمان خبر داد

 تنها ۴۳ مگاوات انرژی 
خورشیدی در استان کرمان 

تولید می شود
رئیــس اتــاق کرمــان گفــت: بــه رغــم اینکه کرمــان در 
ذوزنقه طلایی انرژی خورشــیدی کشــور و حتی جهان 
قرار دارد، اما تنها ۴۳ مگاوات برق از خورشید در این 

استان تولید می شود.
 سیدمهدی طبیب زاده، در نشستی با موضوع انرژی 
پاک )انرژی خورشیدی( که با حضور سرپرست معاونت 
امــور اقتصــادی اســتانداری برگــزار شــد، بــا اشــاره بــه 
هزینه هــای بــالای تولید بــرق، بر توســعه نیروگاه های 
خورشیدی تاکید کرد و افزود: جای سوال است که چرا 
بــا وجــود هزینه های بالای تولید بــرق و پرداخت یارانه 
انرژی، از راه اندازی و فعالیت نیروگاه های خورشیدی 
حمایــت نمــی شــود، موضوعــی کــه باعــث دلســردی 

سرمایه گذاران این بخش شده است.
وی با اشاره به راه اندازی اندیشکده آب و اندیشکده 
انرژی ایران به همت اتاق بازرگانی، از تشکیل مستمر 
جلسات این اندیشکده ها با حضور افراد صاحب نظر 
برای بررسی و تحلیل وضعیت آب و انرژی کشور و ارائه 
نتایج به مســئولان اجرایی خبر داد و اظهار کرد: هدر 
رفت بالای انرژی در کشورمان، لزوم استفاده از انرژی 
خورشــیدی را افزایــش می دهــد. طبیــب زاده در ادامه 
بیان کرد: بایستی در بحث یارانه های انرژی مدیریت 
مناسب انجام شود که این موضوع نیاز به همت عالی 
و کار جهادی دارد. وی در پایان با اشاره به هزینه های 
سنگین تحمیل خاموشی بر صنایع و واحدهای تولیدی 
گفت: موضوع برق با امنیت ارتباط مستقیم دارد و نیاز 
است برای تامین پایدار این نیرو به ویژه برای نسل های 

آینده تدبیر اساسی شود.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی کرمان،در این جلســه سرپرست معاونت 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمان نیز افزود: 
کمبود آب یک مشکل جدی و مهم در تولید برق است 
و با توجه به کمبود منابع تولید برق، اولین قدم در این 
راستا اصلاح قیمت خرید انرژی است. وی با تقدیر از 
اتاق کرمان به دلیل پیگیری مسائل حوزه آب و انرژی، 
اظهــار داشــت: موضــوع تولیــد پنل های خورشــیدی، 
جذب سرمایه گذاران، ارائه تسهیلات و واگذاری زمین 
برای تاســیس نیروگاه های خورشــیدی، از موضوعاتی 
است که باید در دستور کار مسولان استان قرار گیرد.

برای تولید آهن اسفنجی در بردسیر؛

»گهرزمین« مجوز تاسیس 
واحد صنعتی گرفت

شرکت سنگ آهن گهرزمین، مجوز تاسیس و احداث 
واحد صنعتی برای تولید آهن اسفنجی به شکل گندله 
و کلوخه به روش گرم به ظرفیت سالانه یک میلیون و 

٧٠٠ هزار تن را در بردسیر گرفت.
ایــن شــرکت دریافــت مجــوز تاســیس و احــداث واحد 
صنعتــی بــرای تولید آهن اســفنجی به شــکل گندله و 
کلوخه به روش گرم به ظرفیت سالانه یک میلیون 700 
هزار تن در استان کرمان و شهرستان بردسیر را گرفت.

شــایان ذکــر اســت؛ ایــن واحــد صنعتــی بــا ســرمایه 
5۴606857 میلیون ریال در زمینی به مساحت ۳75 
هزار متر مربع و زیربنا 10 هزار مترمربع و ارزش ماشین 
آلات داخلی 16288800 میلیون ریال و ارزش ماشین 

آلات خارجی 87۴۴0 هزار یورو احداث می شود.
همچنیــن دریافــت مجــوز تاســیس و راه انــدازی واحد 
صنعتــی بــرای تولیــد بیلــت فــولاد ســاده کربنــی و کم 
آلیاژی)حاصــل از فراینــد ذوب(بــه ظرفیــت ســالانه ۳ 
میلیــون تــن در اســتان کرمــان و شهرســتان بردســیر 
بــا ســرمایه 225۳68000 میلیــون ریــال در زمینــی بــه 
مساحت یک میلیون دویست هزار متر مربع و سطح 
زیربنا هجده هزار و بیست متر مربع و ارزش ماشین 
آلات داخلــی 17۴000000 میلیــون ریال نیز اخذ شــده 

است.

 با حضور دکتر سعدمحمدی 
در کرمان صورت گرفت

 بررسی عملکرد 5 ماهه 
تولید و توسعه  مجتمع های 
مس سرچشمه و شهربابک

بــا حضــور دکتــر اردشــیر ســعدمحمدی مدیرعامــل 
شــرکت ملــی صنایــع مــس ایــران در جلســات تولید 
مجتمع های مس سرچشمه و شهربابک، عملکرد  5 

ماهه این دو مجتمع بررسی شد.
در این جلســات که مهدی اهرابی عضو هیات مدیره 
و معــاون هماهنگــی، کیــارش مهرانــی معــاون مالــی 
اقتصــادی شــرکت مس، محمدجواد خلیلی مشــاور 
مدیرعامــل و مدیر گروه روابط عمومی، ســعد عبدی 
مدیر امور برنامه ریزی و نظارت، حسین احمدی مدیر 
مجتمع مس سرچشــمه و حســین ابراهیمی نســب 
مدیــر مجتمــع مــس شــهربابک نیــز حضور داشــتند 
آخرین وضعیت تولیدی 5 ماهه شرکت ملی صنایع 
مــس ایــران در اســتان کرمــان و وضعیــت پیشــرفت 

طرح های توسعه ای مورد بررسی قرار گرفت.
بــر اســاس ایــن گــزارش، از طرح های توســعه هر دو 
مجتمع و ورزشــگاه شــهدای مس شــهربابک بازدید 
شــد و مراحــل ســاخت ایــن ورزشــگاه مــورد بررســی 

قرار گرفت.

 همسوسازی 
مسئولیت های زیست محیطی و اقتصادی؛

 عضویت »توسعه آهن 
 و فولاد گل گهر« 

 در انجمن مدیریت سبز ایران 
و بنیاد جهانی انرژی

شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر به منظور مشارکت 
بــا نهادهــای علمی و اجتماعی و ایجاد زمینه مناســب 
برای تبادل دانش و اطلاعات برای توسعه هوش سبز 
در سطح ملی و سازمانی، به عضویت انجمن مدیریت 

سبز ایران و بنیاد جهانی انرژی درآمد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی ایــن شــرکت؛ عضویــت 
شــرکت توســعه در انجمن مدیریت سبز ایران نمادی 
از همسوســازی مســئولیت هــای زیســت محیطــی و 
اقتصــادی خواهــد بود که به معرفی بلوغ ســازمانی با 

رویکرد سبز در این شرکت می پردازد.
با عضویت در این انجمن؛ شرکت توسعه آهن و فولاد 
کلیه فعالیت های صنعتی خود را در راستای حرکت سبز 

و عملکرد زیست محیطی برنامه ریزی خواهد کرد.
همچنیــن ایــن شــرکت در راســتای ضــرورت توســعه 
اقتصــادی بــا رویکرد ثروت آفرینی پایدار، به عضویت 
بنیــاد جهانــی انــرژی در آمــد. حضــور در ایــن بنیــاد؛ 
تضمینی بر رشد اقتصادی، اشتغال و امنیت اجتماعی 
اســت و بر همین اســاس اعضا بصورت ســالانه پروژه 
هــای ســبز خــود را در بخش هــای مختلف هوا، خاک، 
انرژی، آب، مسئولیت اجتماعی و پلاستیک به بنیاد 
جهانــی انــرژی ارســال مــی کنند و پروژه هــای دریافتی 
توسط هیات ارزیابی متخصص بر اساس بخش بندی 
و نــوع صنعــت، مــورد ارزیابی قرار گرفتــه و طرح های 

برگزیده انتخاب خواهند شد.
به همین منظور، شرکت توسعه با هدف بهبود فعالیت 
های زیست محیطی و تلفیق فعالیت های صنعتی با 
ایــن حــوزه؛ بــه عضویــت بنیاد جهانی انــرژی و انجمن 
مدیریــت ســبز ایــران در آمد تا گامی موثر در راســتای 
حفاظــت از محیــط زیســت و انجام فعالیــت های این 

شرکت بر پایه محیط زیست برداشته باشد.

با دستور دادستان کل کشور انجام شد؛ 

رفع اثر از توقف مزایده ۶ هزار 
محدوده معدنی 

مدیرکل دفتر اکتشاف وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با اســتناد به دســتور دادســتان کل کشــور، از رفع اثر 
توقف روند مزایده سراسری و واگذاری 6 هزار محدوده 

و معدن غیرفعال کشور خبر داد.
»ابراهیــم مولابیگی« افزود: دادســتان کل کشــور با 
استناد به دستور رییس قوه قضائیه، دستور رفع اثر 
از بخشــنامه مربوط به توقف مزایده معادن را صادر 

کرده است.
این مقام مسوول با بیان اینکه در تیر ماه امسال با 
توجه به شــایعات و شــائبه های ایجاد شــده، برگزاری 
مزایده مذکور با دستور معاون قضایی دادستان کل 
کشور متوقف شده بود، تصریح کرد: بر اساس دستور 
دادستان کل کشور به دادستان های عمومی و انقلاب 
سراسر کشور، ادامه روند اجرای طرح آزادسازی 6 هزار 
محدوده معدنی حبس شده و واگذاری آن ها از طریق 

مزایده بلامانع خواهد بود.
مولابیگی با تاکید بر اینکه اجرای این طرح در راستای 
منویات رهبر معظم انقلاب انجام شده بود، ادامه داد: 
برگــزاری ایــن مزایــده بــه صــورت کامــلا الکترونیکی، 
امکان هرگونه رانت و سوءاستفاده را از بین برده بود 
و با توجه به اینکه ثبت تقاضا و شرکت در مزایده از 
طریق سامانه انجام می شود بر خلاف اظهارات مطرح 
شــده در آن زمان، در مزایده معادن هیچ  معدنی به 

فروش نمی رسد.
وی گفت: در نامه ابلاغ شــده توســط معاون قضایی 
دادستان کشور، اصل مزایده های برگزار شده ابطال 
یا لغو نشده بود و فقط تا کسب نظر نهایی نهادهای 
نظارتــی بــه صورت موقت، متوقف شــده بود، بر این 
اســاس به دســتور دادستان کل کشور، توقف مزایده 

مذکور رفع اثر شده است.
مزایــده سراســری 6 هزار محــدوده و معدن غیر فعال 
کشــور توســط معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت در اردیبهشــت ماه 
امسال اجرا شد اما با دستور معاون قضایی دادستان 
کل کشــور، معاونت مذکور در تیر ماه دســتور توقف 
اجرای مراحل واگذاری و اعلام نتایج آن را اعلام کرد.

مدیرعامل بورس انرژی مطرح کرد؛

تامین برق پایدار با خرید گواهی نامه ظرفیت

مدیرعامل بورس انرژی ایران با اشــاره به این که صنایع با خرید 
گواهی نامه ظرفیت می توانند به اطمینان خاطر به تامین پایدار 
برق دست یابند، گفت: گواهی ظرفیت، بندی قانونی در برنامه 
پنجــم توســعه دارد کــه زمینــه خریداری ظرفیت جدیــد در بورس 
را فراهــم می کنــد و وزارت نیــرو طبق تعهدنامه هایی که به بورس 
انــرژی داده، تامیــن بــرق پایدار را به صــورت مادام العمر تضمین 

کرده است.
علی نقوی در ســمینار آنلاین تخصصی »چالش برق در زنجیره 
فولاد« درباره  بهره گیری از مکانیســم بازاری و مدیریت ریســک 
صنایع افزود: ظرفیت دوم که در قانون بهینه سازی مصرف انرژی 
به آن اشاره شده و با کمک وزارت نفت و نیرو آیین نامه های آن 
نهایــی شده اســت؛ ابــزار مالی گواهی نامــه صرفه جویی انرژی نام 
دارد که در حال گذراندن مراحل نهایی معاملاتی شدن است. به 

این صورت که شرکت فولادی پروژه هایی را اجرا می کند و سطح 
مصرف انرژی را به استاندارد می رساند، سپس مابه تفاوت انرژی 
را در یک بازه زمانی به صورت سوخت و فراورده های دیگر تحویل 
می گیرد و در بازار به نرخ های بین المللی و صادراتی می فروشد.
او اضافــه کــرد: »بورس انرژی ایران یک تشــکل خودالتزام تحت 
نظارت وزارت اقتصاد اســت و ارتباطی با وزارت نیرو ندارد. یکی 
از اشکالات اساسی بازار برق در سطح کلان این است که وزارت 
نیــرو هم زمــان هــم عرضه کننده، هم خریــدار و هم تنظیم گر این 

بازار است«.
مدیر عامل بورس انرژی ایران در توضیح این که چگونه می توان به 
برق پایدار دست یافت، تصریح کرد: »تا زمانی که در مورد قیمت 
برق تصمیم گیری جدی در کشور صورت نگیرد نمی توان به برق 
پایدار رسید و باید به مدلی اقتصادی برای صنعت برق فکر کرد«.

نقوی هم چنین گفت: »60 درصد از تولید برق کشور توسط بخش 
خصوصی انجام می شود و مصرف کنندگان بیش از پنج مگاوات 
در کشور که می توانند از طریق بورس برق مورد نیاز خود را تامین 

کنند، ۳0 درصد نیاز برق کشور را دارند«.
او بــا اشــاره بــه این کــه در راســتای تحقــق اصل ۴۴ نیاز اســت که 
وزارت نیرو متولی گری خود را در تولید برق کم کند و میدان را به 
بخش خصوصی واگذار کند، ادامه داد: »بخش خصوصی باید 
برای مشــترکان بیش از پنج مگاوات در مکانیســمی شــفاف برق 

را بفروشند و سوخت را به صورت غیریارانه ای دریافت کنند«.
مدیــر عامــل بــورس انرژی ایــران هم چنین به خســارت 6 میلیارد 
دلاری عدم النفــع صــادرات ســوخت گازوئیــل بــه علــت مصــرف 
بالای نیروگاه های کشور نیز اشاره کرد و توضیح داد: »اگر مدل 
اقتصــادی صنعت برق شــکل بگیرد، صنایــع فولادی با مدیریت 
ریســک می تواننــد بــرق خــود را در زمان های پیــک تامین کنند و 
از مدل هایی مانند قراردادهای آتی بهره مند شــوند که مشــروط 
بــه عرضــه بــرق با قیمت اقتصادی برای هر کیلووات 1500 تومان 

است«.
نقوی با تاکید بر این که تامین برق پایدار با برق یارانه ای هم خوانی 
نــدارد، ابــراز کــرد: »افزایــش شــش برابری قیمت بــرق در حیطه 
مســئولیت وزارت نیرو اســت و برقی که در بورس انرژی معامله 
می شود قابل اتکا نیست چراکه تنها سه درصد از برق کشور در 
بورس انرژی معامله می شــود و هرکیلووات برق در بورس انرژی 

60 تومان است«.
به گفته ی مدیرعامل بورس انرژی ایران: »نیروگاه های تجدیدپذیر 
با هم کاری وزارت نفت و نیرو می تواند به تامین برق پایدار صنایع 
بیانجامــد و ســوخت صرفه جویــی شــده ایــن نیروگاه هــا در قالب 
حوالــه ســوخت در اختیــار ســرمایه گذار قرار می گیرد کــه در بازار 
معامله کند«. او در پایان به این نکته اشاره کرد که اسامی 150 
شــرکت فولادی به بورس انرژی اعلام شــده اســت و 100 شــرکت 
کد مصرف کنندگان بزرگ را دریافت کردند و ۳۹8 میلیاردتومان 

معامله در بورس داشتند.

برای تحقق هدف گذاری ۵ میلیارد دلاری افزایش صادرات انجام می شود؛ 

ابلاغ سهمیه صادراتی استان   ها 

وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: هدف گذاری 5 میلیارد 
دلار افزایــش صادراتــی این هفته ســهمیه بندی و به اســتان ها 
ابلاغ می شــود. هدفگذاری افزایش 5 میلیارد دلاری صادرات 
تا انتهای سال، یکی از برنامه های وزیر صمت دولت سیزدهم 
بود که بر همین اساس، با ابلاغ سهمیه استان ها برای افزایش 
صــادرات، مبــادی کالاهــای صادراتــی بــه صــورت اســتانی نیــز 
تفکیک شــده اســت. این ابلاغیه نخســتین گام برای افزایش 
صادرات 5 میلیارد دلاری تا انتهای سال 1۴00 است. سیدرضا 
فاطمی امیــن در نشســت آغــاز اجــرای برنامه   هــای کوتاه مــدت 
مرتبــط بــا تنظیــم بــازار، صــادرات، رفــع موانــع و پشــتیبانی از 
تولید که با حضور معاونان وزارتخانه و مدیران مرتبط ستادی 
و ســازمان های صمــت اســتانی برگــزار شــد، افــزود: واحدهای 
ســازمانی، دفاتر تخصصی و ســازمان های صمت استانی باید 
فرآیندگــرا باشــند و تمــام موضوعــات و امــورات کاری مرتبط با 
حــوزه تخصصــی خــود را درون تشــکیلات خــود انجــام دهند و 
دفاتــر تخصصــی در ســتاد وزارتخانــه به صورت رشــته فعالیت 

کارها را دنبال کنند.

تدوین برنامه   های مرتبط با افزایش صادرات  
وی با اعلام اینکه هدف گذاری 5 میلیارد دلار افزایش صادراتی 
این هفته سهمیه بندی و به استان ها ابلاغ خواهد شد، گفت: 
همچنین موضوع آمایش ســرزمینی را نیز دنبال می   کنیم و تا 
پایان ســال برای ۴50 شهرســتان نقشــه راه، اهداف و اقدامات 
لازم تدوین خواهد شد. وزیر صمت با یادآوری اینکه مطالعات 
و اسناد بالادستی عمدتا بر لجستیک، آمار و جمعیت با رویکرد 
سرزمینی تمرکز داشته است، تاکید کرد: در آمایش سرزمینی 
ویــژه وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت می   خواهیم نگاشــت یا 

نسخه عملیاتی برای هر شهرستان داشته باشیم که مطالعات 
در این راستا با ایجاد دبیرخانه مرتبط، زمان بندی لازم و منطقه 

بندی ویژه آغاز می شود.

  اجرای برنامه    های مرتبط با رشته فعالیت   ها در دفاتر   
تخصصی

فاطمی امیــن اجــرای برنامه   هــای مرتبــط با رشــته فعالیت   ها در 
حوزه هــای دفاتــر تخصصی را جزو اولویت هایی دانســت که در 
این زمینه مطالعات زیادی انجام شده است و گفت: اعدادی که 
در حوزه   های مرتبط با تولید، صادرات، اشتغال و سرمایه گذاری 
و... بایــد تحقــق یابــد و پروژه   هایــی کــه باید انجام شــود در هر 
حــوزه بایــد مشــخص و تــا ۳ ماه دیگر برنامــه تدوین و تفکیک 
شود. وی در مورد موضوعات مرتبط با تنظیم بازار نیز گفت: 
سامانه جامع تجارت باید تمام کالاهای مهم را حداکثر تا آخر 
پاییز مورد پوشش قرار دهد. در حوزه سیمان نیز کل محصول 
سیمان برای عرضه صحیح و جلوگیری از افزایش قیمت باید به 
بورس بیاید، مصالح فروشان بزرگ نیز باید در بورس خرید کنند 
و در سامانه افق، فاکتور بزنند. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
مصرف کننــدگان ســیمان را شــامل واحدهــای تولیــدی با مواد 
اولیه مربوط به این محصول، پروژه   های بزرگ و خرده فروشی ها 
دانســت و ادامــه داد: در اولویــت اول باید خرده   فروشــان برای 

خرید وارد بورس کالا شوند.

  تمرکز بر نظام توزیع برای تنظیم بازار در گام اول  
فاطمی امیــن در ادامــه ســخنان خود در خصــوص تنظیم بازار 
اضافــه کــرد: در وهلــه اول بایــد روی توزیــع متمرکز شــویم که 
سامانه جامع تجارت در این جهت یک گام اساسی است. وی 

در ادامه، گفت: همچنین فشــار نقدینگی بر خرده   فروشــی با 
اصــلاح نظــام توزیــع کاهش می   یابد، نقدینگــی از عوامل بروز 
تورم اســت و تا زمانی که کنترل نشــود باید روی اصلاح نظام 
توزیع متمرکز شویم، البته این موضوع باید همگام با اصلاح 

مولفه   های اقتصاد کلان باشد.

  ضرورت تعامل و هم   افزایی بین بخشی برای حل   
مشکلات مردم

فاطمی امین در ادامه بیان کرد: مردم ما را در قالب یک دولت 
می   بیننــد و ایــن دولت باید هماهنگ باشــد، نباید تقصیرهای 
احتمالی را گردن دیگر نهادها انداخت، اما باید درون خودمان 
مرزها را مشخص کنیم. تعامل و هم   افزایی بین بخشی ضرورت 

دارد و همه باید در این مسیر گام بردارند.

  مشکلات واحدهای صنعتی احصا خواهد شد  
وی در بخــش دیگــری از ســخنان خــود با اشــاره بــه برنامه   های 
رفــع موانــع و پشــتیبانی از تولیــد بیــان کرد: بایــد خدماتی که 
مشــتریانش کســب و کارها هســتند شــکل بگیرد و کســب و 
کارها از آن اســتفاده کنند و ما فقط تنظیم کننده باشــیم و تا 

دو ماه آینده این خدمات را شکل بدهیم.
وزیــر صمــت همچنیــن گفــت: بــه مــوازات اجــرای برنامه هــای 
کوتاه مدت در 6 ماهه دوم سال به تفکیک، مشکلات واحدهای 
تولیدی، صنعتی، معدنی و تجاری را احصا و مشخص می    کنیم. 
فاطمی امیــن ادامــه داد: اســتان ها روی واحدهــای تعطیــل و 
نیمه تعطیل باید پایش سریع انجام دهند و واحدهای تعطیل 
و راکد اســتان های سراســر کشــور با محوریت اشــتغال بیشــتر 

باید در دستور احیا و بازگشت به عرصه تولید قرار بگیرند.


